

## Institute of Health Sciences Education & Faculty Development Office

# HEALTH SCIENCES EDUCATION ROUNDS

## Embedding anti-racist pedagogy into medical and health sciences education

### **ANANYA TINA BANERJEE, PHD**

Assistant Professor & Equity, Diversity, Inclusion and Anti-Racism Lead  
School of Population & Global Health  
McGill University

**September 28, 2023 from 16h00 to 17h30**  
**Via ZOOM**

#### **Abstract**

Being an ethical and antiracist educator requires ongoing reflection on the colonial assumptions dominating medical and health sciences education. Foundational principles of anti-racist pedagogy will be introduced and common challenges and pitfalls that faculty members and teaching assistants experience in the learning environment will be examined. Approaches to deepen one's preparation and response to difficult moments as they arise will be offered, while considering proactive strategies to integrate inclusive practices into teaching practice to advance health equity and justice.



**Ananya Tina Banerjee** is an Assistant Professor and the Equity, Diversity, Inclusion and Anti-Racism Lead at the School of Population & Global Health, McGill University. She developed and offered the first course on race and health in a school of public health in Canada in 2015. She is well known for her anti-racism and anti-oppression practice in the learning environment and providing critical mentorship for racialized students in public health programs. Dr. Banerjee's classroom practices, reflections and research focused on anti-racism have been widely published in the *BMJ*, *Lancet*, and *Canadian Journal of Public Health*. She won the 2022 McGill Faculty of Health Sciences and Medicine Teaching Innovation Award recognizing her unique pedagogy for inclusive public health education and she serves on The Lancet's International Advisory Board for Racial Inequalities.

**To register, please fill in an [online registration form](#) on our website.**

Faculty Development Office, Faculty of Medicine and Health Sciences, McGill University  
Lady Meredith House, 1110 Pine Avenue West, Suite 103, Montreal, QC H3A 1A3  
Website: [www.mcgill.ca/medhealthsci-facdev/](http://www.mcgill.ca/medhealthsci-facdev/)  
E-Mail: [facdev.med@mcgill.ca](mailto:facdev.med@mcgill.ca) Tel.: (514) 398-2698

**We gratefully acknowledge the Med 75 Visiting Lecture Series Fund  
for supporting this lecture in Health Sciences Education.**

## Institut d'éducation en sciences de la santé et Bureau de la formation professorale

# CONFÉRENCE D'ÉDUCATION EN SCIENCES DE LA SANTÉ

## Embedding anti-racist pedagogy into medical and health sciences education

### **ANANYA TINA BANERJEE, PH. D.**

Professeure adjointe et responsable en équité, diversité, inclusion et antiracisme  
École de santé des populations et de santé mondiale  
Université McGill

**Le 28 septembre 2023 de 16 h à 17 h 30  
via ZOOM**

### Résumé

Pour enseigner de manière éthique et antiraciste, il faut réfléchir en permanence aux hypothèses coloniales qui dominent l'enseignement de la médecine et des sciences de la santé. Les principes fondamentaux de la pédagogie antiraciste seront présentés et les défis et pièges communs que les membres du corps enseignant et les auxiliaires d'enseignement rencontrent dans l'environnement d'apprentissage seront examinés. Des approches permettant de mieux se préparer et réagir aux moments difficiles seront proposées, tout en envisageant des stratégies proactives pour intégrer des pratiques inclusives dans son enseignement, pour plus d'équité et de justice en matière de santé.



**Ananya Tina Banerjee** est professeure adjointe et responsable en équité, diversité, inclusion et antiracisme à l'École de santé des populations et de santé mondiale de l'Université McGill. Elle a présenté le premier cours sur la race et la santé dans une école de santé publique au Canada en 2015. Elle est bien connue pour sa pratique de l'antiracisme et de l'antioppression en milieu d'apprentissage et pour son mentorat auprès d'étudiantes et d'étudiants racisés dans les programmes de santé publique. Ses pratiques en classe, ses réflexions et ses recherches axées sur la lutte contre le racisme ont notamment été publiées dans le *BMJ*, le *Lancet* et la *Revue canadienne de santé publique*. Elle a remporté le Prix de l'innovation en enseignement de la Faculté des sciences de la santé et de la médecine de McGill en 2022, en reconnaissance de sa pédagogie unique en matière d'éducation inclusive en santé publique, et elle siège au comité consultatif international de *The Lancet* sur les inégalités raciales.

**Pour vous inscrire, veuillez remplir notre [formulaire en ligne](#).**

Bureau de la formation professorale, Faculté de médecine et des sciences de la santé, Université McGill  
Maison Lady Meredith, 1110, avenue des Pins Ouest, salle 103, Montréal (QC) H3A 1A3  
Site web : [www.mcgill.ca/medhealthsci-facdev/fr](http://www.mcgill.ca/medhealthsci-facdev/fr)  
Courriel : [facdev.med@mcgill.ca](mailto:facdev.med@mcgill.ca) Tél. : 514-398-2698

**Nous remercions le fonds pour les conférences invitées de la promotion 1975 de médecine  
pour le soutien apporté à cette conférence sur l'enseignement des sciences de la santé.**